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گروه سیاسی- فهیمه جهازیان: قریب یک ماه پیش 
بود که این خبر در رســانه ها و محاقل سیاســی منتشر شد 
که »سانســور کتاب بالاخره به خاطرات هاشمی رفسنجانی 
رســید«. مجموعه خاطرات هاشمی، نوشــته های روزانه این 
چهره موثر در انقلاب و نظام است که به گفته خانواده وی از 
ابتدای سال ۱۳۶۰ تا روز واپسین حیات در دی ماه ۱۳۹۵، به 
مدت ۳۶سال مداوم و بدون یکروز کاستی نوشته شده است. 
این خاطرات تا سال گذشته در ۱7 جلد به چاپ رسیده است 
که هر کدام از این مجلدات به یکی از ســال های بین ۱۳۶۰ 
تا ۱۳77 اختصاص دارد. روایت هاشمی از اتفاقات این سالها 
روایت دســت اول و از زاویه نگاه کســی اســت که در طول 
این سالها یکی از مسئولان رده اول کشور بوده است و شاید 
همین موضوع اهمیت و حساسیت چاپ این کتابها را افزایش 
داده است؛ با این حال گویا به جز آنچه تدوین کنندگان این 
کتابها انتشار آن را صلاح ندیده اند، هیچ موردی نبوده که از 
طرف وزارت ارشاد در طول این سالها – و علی رغم تغییرات 

بسیار در این وزارتخانه – سانسور شود. 
با این حال تشــکیل دولت رئیســی باعث شد که امسال 
برای اولین بار چنین موردی از ســوی خانواده هاشمی اعلام 
شود. این موضوع را محسن هاشمی در افطاری رئیس جمهور 
به وی منتقل کرد و سپس با یادداشتی آن را به اطلاع عموم 
رساند که با پاسخ مسئولان ارشاد و جوابیه هاشمی دنبال شد. 
حالا بعد از نزدیک به یک ماه گویا مشــکل با توافق طرفین 
حل شده و موارد سانسور اگرچه کاهش یافته، اما صفر نشده 
است و با همان موارد هم خانواده هاشمی کتاب را آماده چاپ 
کرده اند. این موضوعات را روز دوشــنبه محسن هاشــمی در 

گفتگوی تازه ای که با ایسنا داشته اعلام کرده است. 
شــروع اطلاع عمومی از این داســتان – همان طور که 
گفته شد – با نوشته محسن هاشمی در ۱8 اردیبهشت آغاز 
شــد:  »پس از برگزاری نماز جماعت و صرف افطار به سراغ 
آقای رئیسی رفتم و در گفت وگویی سرپایی و کوتاه به ایشان 
خبر دادم که برای نخســتین بار و پس از ۲۳ سال، خاطرات 
روزنوشت آیت الله هاشمی رفســنجانی، توسط وزارت ارشاد 
دولت ایشــان دچار ممیزی شده است و لیستی بلندبالا و در 
حدود صد مورد از مقدمــه و متن و پاورقی را برای حذف و 
اصلاح به دفتر نشــر معارف انقلاب به عنوان ناشر این کتاب 
ابلاغ کرده  اند که منجر به آسیب دیدن بخش مهمی از تاریخ 
انقلاب خواهد شــد و همانجا نامه  ای تنظیم و به رئیس دفتر 

ایشان دادم.«
با این حال، معاون فرهنگی وزارت ارشــاد در واکنش به 
این نوشته هاشمی، تصریح کرد: »مجموع موارد اصلاحی این 
کتاب حدود ۹۰۰ صفحه ای، حدود ۱۵ مورد اســت و جمع 
موارد اصلاحی بیش از یک یا دو صفحه نخواهد بود و عمده 
این موارد هم مربوط به مقدمه آقای محسن هاشــمی بر این 
کتاب و پاورقی خاطرات ســرکار خانم عفت هاشمی است و 
مربوط به خاطرات آیت الله هاشــمی نیست. بنابراین برخلاف 

ادعای مطرح شده روایت تاریخ انقلاب آسیب ندیده است.«
یاسر احمدوند گفت: »در اعمال همین اصلاحات معدود، 
دو رویکرد وجود داشــت؛ برخی موارد مربوط به فعالیت های 
منطقه ای جمهوری اســلامی ایران بود که مراجع ذی صلاح 
تشخیص دادند همچنان محرمانه باقی بماند و یکی، دو مورد 
هم مربوط به حفظ آبرو و جایگاه افراد بود که همگی با نظر 

خودِ آقای محسن هاشمی تعدیل شد.«
پس از آن، محسن هاشــمی رفسنجانی در گفت وگویی با 
تســنیم، توضیح داد: » ما حدود ۲۲ سال است، خاطرات را 
منتشر می کنیم و از وزارت ارشاد هم مجوز می گیریم و پیش 
از این ســابقه نداشــته این اتفاق بیفتد. معمولاً اگر مواردی 
بود و کاری داشــتند، مکتوب نمی گفتند، تلفن می کردند و 
در تعامل شــفاهی موضوع حل می شد، اما این بار ۲ تا ۳ ماه 
طول کشــید. ما این خاطرات را اوایل بهمن به وزارت ارشاد 
برای صدور مجوز ارائه دادیم و می خواستیم آن را به نمایشگاه 
برســانیم؛ اما در اواخر فروردین ماه به ما گفتند کار ایراداتی 

دارد و نمی توانیم مجوز بدهیم.«
هاشمی گفت: »در مورد متن خاطرات مواردی مطرح شد 
که ما در مذاکره با وزارت ارشاد و آقای احمدوند این موارد را 
کاهش دادیم و توانستیم مجوز اثر را دریافت کنیم. تعدادی 
از حذفیاتی که ارسال کردند، مربوط به مقدمه و پاورقی است 
که بنده خودم آن ها را نوشــته ام و در توضیح خاطرات است. 
هرچنــد به نظر من باقی بودن این مــوارد، ضربه ای به نظام 

وارد نمی کرد.«
دوم خردادماه فائژه هاشــمی نیز در گفتگــو با نامه نیوز 
درباره سانسورهای کتاب خاطرات سال ۱۳78 گفت: ال 78 
وقایع زیادی دارد از جمله برخورد با آقای کرباسچی، تعطیلی 
روزنامــه زن و در این مورد خاطرات مامان و نامه ای که برای 
آقای خامنه ای می نویسد و پاسخ ایشان، حوادث کوی دانشگاه 
و وقایع مجلس ششــم که احتمالا نکات مهمی در هر کدام 
از اینها و ســایر وقایع برای مقامات وجود داشته که اقدام به 

چنین کاری کرده اند. 
فائزه هاشمی در این گفتگو تاکید کرد: به نظرم نسبت به 
چاپ این کتاب با این سانسورها، حتی اگر مواردی بی اهمیت 
باشد که نیست، باید با تعمیق بیشتری تصمیم گرفت و عجله 
نکرد. ترجیح این است که صبر کرد و در شرایط بهتری کتاب 
کامل را چاپ کنیم تا تاریخ واقعی به دســت مردم برسد و ما 
بعنوان وراث ایشان به وظیفه خودمان درست عمل کنیم. آیا 
این کار خیانت به تاریخ بعنوان هویت ملی ما نیست؟ ضمن 
اینکه می تواند اعتماد عمومی به این کتاب ها در این مورد و 
در آینده را نیز خدشه دار کند. ولی حالا مخاطبین نمی دانند 
کدام بخش از کتاب واقعی اســت و نسبت به کل این کتاب 
و کتاب های آتی با شــک و تردید نگاه می کنند، و این اعتبار 

کتاب را کاهش می دهد؛ بنابراین بهتر اســت کتاب واقعی را 
منتشر کنیم یا با انتشار بیانیه ای دلایل عدم انتشار را صادقانه 
بیــان کنیم و منتظر فرصت یا دنبال روش های دیگری برای 

انتشار باشیم.
با این حال، بعد از برگزاری نمایشــگاه کتاب و در حالی 
که در نهایت این کتاب به این نمایشگاه نرسید، روز دوشنبه 
محسن هاشــمی توضیحات جدیــدی درباره روند انتشــار 
خاطرات هاشــمی و مشــکلاتی که این بار گریبانگیر چاپ 

خاطرات سال ۱۳78 شد، داد.
وی در گفتگــوی تازه خویش با ایســنا گفت: روال ما در 
طول ۲۲ سالی که از انتشار خاطرات روزنوشت آیت هاشمی 
رفسنجانی می گذرد، این بوده است که پس از آماده سازی و 
تدوین نهایی خاطرات، نسخه ای از آن را تقدیم رهبرمعظم 
انقلاب می نمودیم و نسخه ای را هم جهت صدور مجوز نشر 
به وزارت ارشــاد ارائه می کردیم و مجوز کتاب بدون ممیزی 

صادر می شد.
وی در مــورد ممیزی صورت گرفته در خاطرات امســال 
گفت: اگرچه اعمال ممیزی و سانســور در اســناد تاریخی و 
روایت های اولیه از حوادث که به عنوان منبع وســند دست 
اول مورد استفاده واســتناد پژوهشگران قرار می گیرد، قابل 
پذیــرش نبــوده و موجب آســیب دیدن صحــت واصالت 
روایت های تاریخی می گردند، اما امسال، خاطرات روزنوشت 
آیت الله هاشمی رفســنجانی، به عنوان سندی منحصر بفرد 
و دســت اول از تاریخ معاصر و ثبت انقلاب اســلامی،  دچار 

ممیزی محدود شد.
هاشمی توضیح داد: پس از حدود چهار ماه از ارسال نسخه 
خاطرات روزنوشــت سال ۱۳78 آیت الله هاشمی رفسنجانی 
بــرای دریافت مجوز، به دفتر نشــرمعارف انقلاب، به عنوان 
متولی انتشار این خاطرات اصلاحیه ای ابلاغ شد که طی آن 
حدود صد مورد ممیزی شامل حذف کلی یک موضوع شامل 
چند پاراگراف یا سانسور واصلاح بخشی از عبارتهای مندرج 
در این کتاب درج شــده بود که نیمی از این موارد مربوط به 
متن خاطرات ونیم دیگر مربوط به مقدمه ناشر، پاورقی های 
ویراســتار و پی نوشتهای مرتبط برگرفته از خاطرات سرکار 
خانم عفت مرعشی، همســر آیت الله هاشمی رفسنجانی که 

نقش پررنگی در خاطرات این سال دارند، بود.
وی ادامه داد: دفتر نشــر معارف انقلاب رایزنی های لازم 

را جهت کاهش این موارد وصدور مجوز انتشار این خاطرات 
انجام داد و پس از تعاملات وگفت وگوهای مشروح در سطوح 
مختلف، از ریاســت جمهوری تا مراکز عالــی نظام و وزارت 
ارشــاد، میزان ایــن ممیزی ها به حــدود ۱۹  مورد در متن 
خاطرات در حد یک کلمه تا یک جمله و۲8  مورد در مقدمه 
و پاورقی ها کاهش یافت و براین اساس مجوز انتشار خاطرات 
صادر شــد که در نوع خود دستاورد جدیدی در دولت آقای 

رئیسی است.
هاشمی افزود: پس از صدور این مجوز، تصمیم گیری برای 
انتشار یاعدم انتشار خاطرات با این شرایط، تصمیمی پیچیده 
و دشــوار بود که هر تصمیمی می توانســت هزینه ها ومنافع 
متفاوتی را به همراه آورد، بصورت طبیعی چهار گزینه پیش 
روی دفتر نشرمعارف انقلاب قرار داشت؛ نخست خودداری از 
انتشار خاطرات در اعتراض به ممیزی صورت گرفته و منوط 
نمودن چــاپ کتاب به لغو ممیزی ها.دوم: انتشــار خاطرات 
بصورت کامل و بدون ممیزی در خارج از کشــور که نیاز به 
مجوز از وزارت ارشــاد نداشته باشد. سوم: پذیرش ممیزی ها 
واعمال ممیزی ها دو نوع حذفیات و تعدیل عبارت ها را شامل 
می شدند.چهارم: انتشار خاطرات تنها با حذف مطالب سانسور 
شــده به گونه ای که مشــخص باشد که کدام بخش از متن 
مورد سانسور قرار گرفته است تا در آینده که پس از کاهش 
حساسیت ها، امکان انتشــار تصویر نسخه دست نویس آیت 
الله هاشمی رفسنجانی، فراهم شود، پژوهشگران وعلاقمندان 
امکان تطبیق متن منتشر شــده با سند دست نویس و پی 

بردن به بخشهای سانسور شده را داشته باشند.
هاشــمی ادامه داد: هریک از این گزینه ها، هم در خانواده 
آیت الله هاشمی رفسنجانی، هم در میان علاقمندان و بزرگان 
مرتبط با ایشــان، موافقان ومخالفانی داشت که دلایل خاص 
خود را داشــتند و تصمیم گیری را برای دفتر نشــر معارف 
انقلاب دشــوار می کرد، ســرانجام پس از بررسی های همه 
جانبه وتاملات لازم وهمچنین با توجه به ســیره وروش آیت 
الله هاشمی رفســنجانی، گزینه چهارم انتخاب گردید تا هم 
امکان بهره مندی از بیــش از ۹۹ونیم درصد خاطرات برای 
جامعه فراهم شود و هم با مشخص نمودن کمتر از  نیم درصد 
سانسور شده، به اصالت وسندیت کتاب خدشه ای وارد نشود 
وامکان تطبیق نسخه منتشر شده فعلی با نسخه دست نویس 

در آینده برای پژوهشگران فراهم باشد.
محسن هاشــمی در مورد ســیره آیت الله هاشمی درباره 
انتشــار خاطرات خود گفت: تا آخرین سال حیات ایشان که 
انتشار خاطرات زیر نظر خود ایشان انجام می شد، ایشان در 
انتهــای مقدمه کتاب تصریح می کردند که در چاپ  و نشــر 
خاطرات ، کاملًا عین  عبارات مکتوب دســتی می آید، جز در 
مواردی بسیارجزئی که قابل  نشر نباشد. سعی می شود مطالب 
مربوط به دیگــران، درصورتی که احتمال عدم رضایت طرف 
داده شــد، با خود او در میان گذاشته شود و در صورت عدم 
موافقت، آورده نشود. در موارد بسیار نادری، اگر چیزی هنوز 
از اســرار نظام باشد، چاپ نمی شــود وامسال در دولت آقای 
رئیســی، ما جمله »ویا ممیز رسمی شــده باشد« را به این 

عبارت اضافه کردیم.
وی در پایان گفت: البته کتاب هنوز بصورت کاغذی، چاپ 
نشده اما برای استفاده افکارعمومی، نسخه نهایی را در اختیار 

رسانه ها قرار دادیم.

توضیحات محسن هاشمی درباره چاپ خاطرات سال 1378 آیت الله هاشمی 

خاطرات هاشمی بالاخره چقدر سانسور شد؟

رئیــس قوه قضائیه گفت: اگر شــروع ســاخت و ســاز 
ســاختمانی، بدون اخذ پروانه باشد؛ یا اینکه برخلاف مفاد 
پروانه، ساخت ساختمانی شروع شود؛ شهرداری با مأمورین 
خود می تواند رأساً از احداث ساختمان مزبور جلوگیری کند.

به گزارش قوه قضائیه، محســنی اژه ای، امروز دیروز در 
جلسه شورای عالی قوه قضائیه با تبیین و تشریح سه مرحله ای 
که در بررســی حوادثی نظیر حادثه آبادان، باید مدنظر قرار 
گیرند و هیات های اعزامی در همین موارد مشــغول بررسی 
دقیق هســتند، گفت: در این قبیل ســاختمان ها، بصورت 
مشخص، قراردادی بین شهرداری و شخص حقیقی منعقد 
می شود؛ باید بررسی شود که این قرارداد از جهات مختلف 
درست بوده یا نه؟ آیا این ساختمان برای شروع به ساخت، 
جواز داشته یا خیر؟ آیا جواز صادر شده بر اساس استانداردها 
و ضوابط بوده؟ دســتگاه های مربوطه و افراد خاصی که در 
این قبیل مســائل باید تصمیم گیری و اظهارنظر می کردند، 
آیا کار خود را درســت انجام داده اند؟ دســتگاه هایی نظیر 
شهرداری، کمیسیون ماده ۱۰۰، نظام مهندسی، وزارت راه 
و شهرسازی، قوه قضائیه و ســایر دستگاه های مسئول، آیا 

وظایف و مسئولیت های خود را به درستی انجام داده اند؟
رئیــس قــوه قضائیــه در ادامه با اشــاره بــه وظایف 
ومسئولیت هایی که شهرداری ها در قبال ساختمان ها و بناها 
و مســتحدثات دارند، تصریح کرد: اگر شروع ساخت و ساز 
ســاختمانی، بدون اخذ پروانه باشد؛ یا اینکه برخلاف مفاد 
پروانه، ساخت ساختمانی شروع شود؛ شهرداری با مأمورین 
خود می تواند رأساً از احداث ساختمان مزبور جلوگیری کند. 
همچنین اگر ساختمانی بصورت خلاف ساخته شده باشد، 
شهرداری می تواند موضوع را به کمیسیون ماده ۱۰۰ اعلام 
کند و کمیسیون مزبور چنانچه حکم به قلع و قمع داد و این 
رأی قطعی شد، باز در اینجا خود شهرداری و کمیسیون ماده 
۱۰۰ می توانند صاحب ملک را ملزم به انجام اصلاحات لازم 

یا تخریب بنا کنند؛ درصورت استنکاف مالک از اجرای حکم 
نیز، شهرداری می تواند برای تخریب، اقدام کند.

رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به وظایف سازمان نظام 
مهندسی در قبال ساخت ساختمان ها، اظهار داشت: فردی 
که می خواهد ساختمانی را بسازد، باید طراحی، نقشه اجرایی 
و سایر اســناد و مدارک لازم را ارئه  دهد و نظام مهندسی 
حســب مورد، مهندس متناســب با این قضیــه را معرفی 
می کنــد؛ مهندس ناظر وظیفه نظــارت بر مراحل مختلف 
ساخت و ســاز را دارد؛ چنانچه مهندس ناظر تخلف کرد و 
شهرداری به این امر واقف شد، موظف است که موضوع را به 
سازمان نظام مهندسی اطلاع دهد؛ گاهی اوقات باید حسب 
مورد، فرد را به دستگاه قضایی معرفی کند؛ گاهی نیز باید در 
راستای مسائل انتظامی، برخوردهای مقتضی صورت گیرد؛ 
علی ایحال در قبال ساختمان فروریخته آبادان نیز باید این 

مورد نیز با دقت بررسی شود.
رئیس دســتگاه قضــا در ادامه با بیــان اینکه مصوبات 
شــورای عالی شهرسازی لازم الاجراســت، گفت: شهرداری 
و سایر دســتگاه ها موظف به اجرا و لحاظ مصوبات شورای 
عالی شهرســازی هســتند؛ لذا باید بررسی شــود که در 
مورد ســاختمان فروریخته آبادان این مصوبات لحاظ شده 
بود یا خیر؟ همچنین مجری پــروژه نیز از جهات مختلف 
مسئولیت های ســنگینی برعهده دارد، بنابراین باید بررسی 
شود که این مجری به تکالیف خود عمل کرده بود یا خیر؟

رئیس قوه قضائیه با اشــاره به فلســفه صدور پایان کار 
برای ســاختمان ها ، تصریح کرد: پایــان کار برای این مهم 
صادر می شــود که لحاظ ضوابط و اصول مهندسی و ایمنی 
در ساختمان تایید شود؛ این امر در شرایطی است که برخی 
از طبقات ساختمان فروریخته آبادان به بهره برداری رسیده 
بودنــد و برخی دیگر از طبقات آن در حال ســاخت بودند؛ 
بنابراین طبیعی است که ساختمان مزبور پایان کار نداشته 

است؛ آیا این ساختمان اشِکال و ایرادی داشته که پایان کار 
نداشــته است؟ علی ایحال این مسائل و مشابهات آن باید از 
ســوی هیئت های اعزامی به دقت و بصورت آسیب شناسانه 
مورد بررســی قرار گیرند تــا از تکرار ایــن قبیل حوادث 

جلوگیری شود. 
وی ادامه داد: دو اصلاحیه در مورد ساختمان فروریخته 
آبادان وجود داشــته؛ بدین معنا که اول پروانه برای طبقات 
مشخص صادر شده و سپس دوبار، طبقاتی اضافه شده است؛ 
سؤال این است که آیا این طبقات اضافه شده با فونداسیون 
اصلی، ســازه پیش بینی شــده و نقشــه ارائه شده به نظام 
مهندسی و شهرداری ســازگار بوده است؟ آیا فونداسیون و 
زیرساخت ساختمان مزبور توان آن طبقات اضافی را داشته 
است؟ اینها مسائلی است که باید مورد توجه و بررسی قرار 

گیرد.  
محســنی اژه ای در ادامه اظهار کرد: آیا پس از ساخت و 
بهره برداری از ســاختمان، آثار و نشانه هایی از ناایمن بودن 
آن بروز کرده اســت؟ دستگاه های مسئول در این راستا چه 
اقداماتی انجام داده اند؟ سازمان نظام مهندسی می گوید در 
این خصوص نامه زده  است؛ آیا صرف نامه کافی بوده است؟ 
آیا این سازمان به مهندس ناظر هم که زیر مجموعه خودش 
اســت، تذکر داده؟ آیا تخلف و کوتاهی از آن مهندس ناظر 
سر زده یا خیر؟ اینها مسائل دیگری است که باید در قضیه 

آبادان مورد بررسی و دقت نظر قرار گیرد.
رئیس قوه قضائیه در ادامه به مرحله پســاحادثه اشــاره 
کــرد و گفت: یکــی از وظایف اولیه پــس از وقوع حوادثی 
نظیر حادثه آبادان، تشــکیل ستاد بحران در صورت لزوم به 
نسبت حجم و پیچیدگی حادثه است؛ همچنین عاجل ترین 
کار در این مرحله، به کارگیــری همه امکانات و تجهیزات 
جهت کمک به کسانی اســت که زیر آوار مانده اند؛ ممکن 
است اقدامات جانبی دیگری نیز لازم باشد؛ اگر کسی در این 

قسمت ها کوتاهی کرد، چه باید کرد؟
رئیس قــوه قضائیه در ادامه با اشــاره به اهمیت مقوله 
اطلاع رسانی صحیح در رابطه با حوادثی نظیر حادثه آبادان، 
اظهار داشت: اطلاع رسانی حوادثی نظیر حادثه آبادان باید 
شفاف و در عین حال به دور از التهاب آفرینی باشد؛ چرا که 
این التهاب آفرینی ها گاهی کار را برای مجریان، مددکاران و 
تصمیم گیران مشــکل می کند و برای مردم و و خانواده های 

داغدار دردسر و گرفتاری ایجاد می کند.
محســنی اژه ای در ادامــه با جمع بنــدی مراحلی که 
هیئت های اعزامی از قوای مختلف برای بررسی و رسیدگی 
بــه حادثه آبادان باید لحاظ کنند، گفت: موارد فوق الذکر نه 
صرفاً برای تعقیب متخلفیــن و مجرمین حادثه آبادان) که 
ایــن مهم هم حتما باید با جدیت انجام شــود(، بلکه برای 
آسیب شناســی جهت جلوگیری از وقوع حوادث مشابه باید 
بصورت همه جانبه و دقیق لحاظ شــود تا گزارشی جامع و 
سریع در این خصوص آماده گردد؛ هیئت اعزامی قوه قضائیه 
از لحاظ حقوقی نیز با اخذ اطلاعات از دیگران به تکمیل هر 
چه سریعتر گزارش مبادرت ورزد؛ تا اقدامی بازدارنده، مطابق 

با قانون و به فراخور موضوع صورت گیرد. 
رئیس قوه قضائیه با تاکید بر اینکه چنانچه تخلف و جرم 
هر دستگاه و فردی چه شخصی و چه اداری در قضیه حادثه 
آبادان محرز شود، باید بدون ملاحظه واغماض برخورد سریع 
و بازدارنده و جدی صــورت گیرد؛ به اهمیت مقوله تبیین 
موضوع برای مردم از حیث تفکیک قائل شــدن میان جرم 
و تخلف اشــاره کرد و گفت: باید درخصوص حوادثی نظیر 
حادثه آبادان، موضوع را از این حیث که مرجع رســیدگی 
به تخلف با جرم متفاوت اســت، تبیین کنیم؛ برخی از این 
مسائل در نتیجه نهایی که همان جانباختن و مصدوم شدن 
مردم است، مؤثر بوده و در برخی موارد ممکن است تخلفی 

صورت گرفته باشد اما نتیجه این تخلف آن اتفاقات نباشد.

روسای جمهور ایران و تاجیکستان با اشاره 
به ظرفیت های متنــوع و متعدد موجود در دو 
کشور به عنوان بســتری مناسب برای ارتقای 
سطح روابط تهران و دوشــنبه، بر لزوم تداوم 
دیدارها و رایزنی های مقامات دو کشــور برای 
تسریع در اجرایی شــدن تفاهمات و توافقات 

میان دو کشور تاکید کردند.
به گزارش ایســنا، آیت الله ســید ابراهیم 
رئیسی دوشنبه در نشست مشترک هیات های 
عالی رتبه ایران و تاجیکستان با بیان اینکه سفر 
رئیس جمهور محترم تاجیکســتان به تهران 
قطعا نقطه عطفی در مســیر تقویت و تعمیق 
روابط دو کشــور اســت، گفت: روابط دوستانه 
و برادرانه تهران و دوشــنبه بر پایه اشتراکات 
گســترده تاریخی، فرهنگی و زبانی بنا شده و 

فراتر از روابط صرف همسایگی است.
رئیس جمهور با بیان اینکه ایران محدودیتی 
برای گسترش روابط با تاجیکستان قائل نیست، 
افزود: ایران و تاجیکســتان ظرفیت های خوبی 
برای ارتقای ســطح همکاری ها در عرصه های 

مختلف تجاری، انرژی، گردشگری، پزشکی و 
داروسازی، سرمایه گذاری، آب و منابع طبیعی و 
خدمات فنی و مهندسی با یکدیگر دارند و نقشه 
راه تعاملات دو کشــور می تواند پشتوانه خوبی 
برای عملیاتی کردن اراده طرفین در راســتای 

توسعه هر چه بیشتر روابط باشد.
رئیســی با بیان اینکه تاجیکستان را برادر، 
هم زبان و خویشــاوند جمهوری اسلامی ایران 
می دانیم، اظهار داشــت: رشــد و پیشــرفت 
تاجیکستان پیشــرفت ایران و سختی و رنج او 
رنج ما است. تقویت همکاری های دوجانبه ایران 
و تاجیکستان زمینه ساز گسترش همکاری های 

منطقه ای و بین المللی دو کشور خواهد بود.
رئیــس جمهــور نگرانــی از بی ثباتی در 
افغانستان و مبارزه با افراطی گری، تروریسم و 
جنایت های سازمان یافته را از جمله دغدغه های 
منطقه ای مشترک ایران و تاجیکستان برشمرد 
و تصریح کرد: دو کشور بر این نکته که حضور 
بیگانگان در منطقه هیچ گاه امنیت آفرین نبوده 
و نیست، اشــتراک نظر دارند. امامعلی رحمان 

رئیس جمهور تاجیکستان نیز در این نشست، 
روابط تهران و دوشــنبه را عمیق و دوســتانه 
توصیف کرد و گفت: پس از سفر آقای رئیسی 
به دوشنبه و همچنین ارتقای عضویت ایران در 
سازمان شانگهای، گام های موثری برای توسعه 
روابط دو کشور برداشته شده و حجم تعاملات 
تجاری و اقتصادی دو کشور به چند برابر سطح 
گذشــته ارتقا یافته است. این سطح از افزایش 
در حجم تبادلات و تعاملات دو کشــور امری 
لازم بوده، اما با توجه به کیفیت روابط سیاسی 
و ظرفیت های موجود در دو کشور کافی نیست.
رئیس جمهور تاجیکســتان تسهیل تردد 
گردشــگران و به ویــژه فعــالان اقتصادی و 
همچنین برقراری پرواز مستقیم را از زمینه های 
موثر در گسترش تعاملات و تبادلات تجاری و 
اقتصادی دو کشور دانست و افزود: تاجیکستان 
علاقمنــد به افزایش هر چه بیشــتر ســطح 
مراودات و همکاری ها با جمهوری اسلامی ایران 
است و نقشه راه توسعه روابط دو کشور در افق 
سال ۲۰۳۰ چشم انداز امیدوارکننده ای از این 

هدف پیش روی طرفین تصویر کرده است.
امامعلــی رحمــان اظهار داشــت: ایران و 
تاجیکستان دیدگاه ها و دغدغه های مشترکی 
درباره مســائل منطقه دارند کــه این موضوع 
می تواند به تقویــت همکاری های منطقه ای و 

بین المللی دو کشــور بینجامد. روسای جمهور 
دو کشور همچنین در این دیدار بر لزوم تداوم 
دیدارها و رایزنی های مقامات دو کشــور برای 
تسریع در اجرایی شــدن تفاهمات و توافقات 

میان دو کشور تاکید کردند.

رئیس قوه قضائیه:

شهرداری می تواند رأساً از ساخت و ساز بدون پروانه جلوگیری کند

رئیس جمهور در نشست مشترک هیات های عالی رتبه ایران و تاجیکستان:

ایران حامی امنیت، ثبات و استقلال همه کشورهای منطقه است

تغییر ساعات کار ادارات در انتظار تایید است
سخنگوی صنعت برق گفت: بر اساس مصوبه هیات وزیران باتوجه به افزایش 
مصرف برق اســتانداران در کل کشور دستور تغییر ســاعات کار ادارات را برای 
کاهش مصرف در زمان اوج بار خواهند داد که اکنون این موضوع در دستور کار 

استانداران قرار دارد.
مصطفی رجبی مشــهدی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه استانداران کل 
کشــور با پیشنهاد شــرکت های برق منطقه ای و توزیع نیروی برق در استان ها، 
برای تغییر ساعت کار اداری اظهار کرد: یعنی ادارات کار خود را یک تا دو ساعت 
زودتر از قبل آغاز و زودتر به پایان برسانند تا ساعت اوج مصرف یعنی ۱۲ تا  ۱7 

وسایل سرمایشی ادارات به طور کامل خاموش شود.
وی بــا بیان اینکه این اقــدام به تنهایی می تواند ۱۰۰۰ تــا ۱۲۰۰ مگاوات 
صرفه جویی در پی داشــته و امکان تامین پایدار انرژی برای ســایر مشترکان را 
فراهم می کند، گفت: اکنون این موضوع در حال بررسی است و امیدواریم به زودی 

ابلاغ شود.
سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه از روز گذشته مصرف ادارات و ارگان های 
مهم توســط شرکت های توزیع مورد پایش و رصد قرار گرفته است، اظهار کرد: 
در این طرح  ضمن ارزیابی راهکارهای پیشنهادی مدیریت بار درباره استفاده از 
تمامی ظرفیت های موجود به منظور گذر از پیک تابستان سال جاری، برنامه های 
کنترل بار مشــترکان ولتاژ اولیه، ثانویه و همچنین مشــترکان حساس نظامی، 

بانک ها و ارگان های مهم نیز مورد رصد  قرار گرفت.
به گفته رجبی مشهدی، همچنین قرار شده دستگاه های مجاز استخراج رمز 
ارز در زمان اوج مصرف برق در صورت بروز محدودیت با اعلام دیسپاچینگ ملی 
از شــبکه خارج شوند و برای این مهم برنامه های مدیریت مصرف را دستور کار 

قرار داده ایم.
وی با اشــاره به افزایش مصرف برق در تابســتان، گفت: همه هماهنگی ها و 
تلاش ها برای عبور از شرایط کنونی و پرهیز از اعمال خاموشی برق است و در این 

راستا سیاست های تنبیهی و تشویقی را در دستور کار قرار داده ایم.
سخنگوی صنعت برق با اشاره به بررسی آخرین وضعیت تراز تولید و مصرف 
برق در روزهای گرم پیش رو، افزود: نیروگاه ها در حداکثر شرایط تولید قرار دارند 
و نیاز مصرف در هفته جاری به دلیل گرمای شدید این روزها، افزایش بیشتری 

خواهد یافت.

چرا مستمری دختران بازنشستگان نیروهای مسلح 
پرداخت نمی شود؟ 

نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در رابطه با موضوع 
عدم پرداخت مســتمری کامل دختران بازنشستگان نیروهای مسلح گفت: این 
موضوع به حوزه نیروهای مســلح مربوط اســت که آنها باید بررسی های خود را 
انجام داده و به این مساله پاسخ دهند. سیدکریم حسینی در گفت و گو با ایسنا، 
در رابطه با موضوع عدم پرداخت مستمری کامل دختران بازنشستگان نیروهای 
مسلح که پیش از این در کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی و با حضور 
مسئولین سازمان تامین اجتماعی و سازمان بازنشستگی نیروهای مسلح مطرح 
شده بود، بیان کرد: ظاهرا فقط آنهایی که دختران بازنشستگان نیروهای مسلح 
هستند این مشکل را دارند، بنابراین پیگیری هایی را در این خصوص انجام دادیم.
وی افزود: همانطور که می دانید این موضوع به حوزه نیروهای مســلح مربوط 
است که آنها باید بررسی های خود را انجام داده و نتیجه را به ما اعلام کنند، یعنی 
در سیستم وزارتی نیست که ما از وزیر یا مدیر، آن را سوال کنیم، به همین دلیل 

مدت هاست که موضوع در آنجا مانده است.
نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس خاطرنشان کرد: البته در اردیبهشت 
ماه در آخرین جلسه ای که کمیسیون اجتماعی مجلس با رئیس سازمان تامین 
اجتماعی نیروهای مســلح داشت این موضوع مطرح شــد که ایشان گفتند ما 
موضوع را به ستاد کل نیروهای مسلح فرستاده ایم و آنها باید جواب ما را بدهند تا 
ما هم اعلام کنیم، بنابراین ستادکل نیروهای مسلح باید به این مساله پاسخ دهد.

اخبار کوتاه

جوابیه وزارت کشور به گزارش 
روزنامه »مردم سالاری« درباره حادثه متروپل

پیــرو درج گزارشــی در روزنامه مردم ســالاری با عنوان »امداد رســانی به 
متروپل، فریاد اعتراض در آبادان و خرمشــهر« مرکز اطلاع رسانی وزارت کشور 
در جوابیه ای توضیحاتی ارائه داده اســت. البته در گزارش روزنامه مردم سالاری 
از حضور دیرهنگام معاون اول رئیس جمهور در محل بروز حادثه انتقاد شده بود 
و نکته ای انتقادی درباره عملکرد وزارت کشــور وجود نداشت. با این حال متن 

جوابیه وزارت کشور که بدین شرح است منتشر می کنیم:
هنوز خبرهای اولیه از ریزش مجتمع تجاری-اداری متروپل مخابره می شــد 
که دکتر احمد وحیدی وزیر کشــور در تماس تلفنی با صادق خلیلیان استاندار 
خوزســتان علاوه بر دریافت گزارش اولیه، دســتور لازم برای امدادرسانی فوری 
به حادثه دیدگان و آواربرداری را صادر کرد. ســاعاتی بعد، وزیر کشــور در راس 
هیاتی عازم آبادان شد و هفت شبانه روز، پای کار ایستاد تا همه امکانات را برای 
نجات هموطنانی که در زیر آوار گرفتار شده بودند، بسیج کند و تسکینی بر آلام 

داغدیدگان باشد.
همانطور که در گزارش آن روزنامه هم آمده اســت »گروه های امدادرسانی با 
تلاش زیاد در حال عملیات امداد و آواربرداری هستند«، از زمان وقوع حادثه، با 
هماهنگي هاي به عمل آمده از سوي وزارت کشور، مقرر شد به منظور کمک به 
عملیات امداد و نجات با توجه به اینکه  چنین حادثه اي در این شهر و حتي در 
عرصه مدیریت شهري بي سابقه بود و همچنین حجم آوار هم بالا بود، از حداکثر 

توان همه دستگاه ها استفاده شود.
در این راســتا تیم هاي حرفه اي و تجهیزات تخصصي مورد نیاز از روز وقوع 
حادثه از شــهرهاي تهران،  اهواز، اصفهان، شــیراز، ایلام، و شهرستانهای استان 
خوزستان به محل حادثه اعزام شدند و تلاش شد از تجربیات حادثه پلاسکو به 

نحو مناسبي استفاده شود.
از ایــن رو، بــا برنامه ریزي هاي انجام شــده و حضور موثــر و جدي تمامي 
دستگاه هاي مرتبط از جمله اورژانس، هلال احمر و سازمان هاي آتش نشانی های 
شــهرهای مختلف، از روز نخســت وقوع حادثه متروپل، عملیات آواربرداری با 
اولویت نجات جان افراد زنده، جستجوی اجساد و آواربرداری، آغاز و ضمن تخلیه 
مکان های مسکونی و تجاری؛ تجهیزات و ماشین آلات مورد نیاز در محل حادثه 

مستقر و عملیات امداد دنبال شد.
همانگونــه که در گــزارش آن روزنامه هم آمده ا ســت، با توجه به موقعیت 
ســاختمان متروپــل، عملیات امــداد و نجــات و آواربرداري بــا پیچیدگی ها، 
محدودیت های خیابان و کوچه منتهی به مجتمع فروریخته، ادوات و تجهیزات 
ســنگین، حضور گسترده مردم در محل، مقاوم سازی بخش ناپایدار بنا که بارها 
انجام شد، گاه ســرعت کارها را کند مي کرد اما عملیات به طور شبانه روزي و 
بدون هیچ توقفي انجام شد و همچنان هم ادامه دارد تا هم اجساد قربانیان از زیر 
آوار بیرون کشیده شود و هم از فروریختن بال شرقی مجتمع جلوگیری به عمل 
آید. عملیات آواربرداری توسط تیم حرفه ای سازه با تجهیزات تخصصی کامل از 
جمله ســه دستگاه دوربین لرزه نگار تخصصی با پایش ۲۴ساعته، در حال انجام 
اســت. عملیات امداد و نجات هم توسط افراد خبره و متخصص این حوزه انجام 
می شود و تجهیزات مورد نیاز و تیم های امدادرسان نیز در محل مستقر هستند.

علاوه بر آن، وزیر کشور که مسئولیت نائب رئیسي شورای عالی مدیریت بحران 
کشور را هم برعهده دارد، هفتم خرداد ماه در بخشنامه اي خطاب به استانداران 
کشور، بر شناسایی ساختمان های ناپایدار و رعایت اصول فنی و ایمنی در تمامی 
مراحل طراحی، صدور پروانه، اجرا، نظارت و صدور پایان کار ســاختمان تاکید 
کرد و از استانداران خواست به منظورپیشگیری از حوادث مشابه و با استفاده از 
تمامی ظرفیت های موجود، نسبت به اجرای مفاد این بخشنامه اقدامات لازم را 
انجام دهند و چنانچه در فرآیند اجرای قانون و جلوگیری از تخلفات ساختمانی یا 
بهره برداری از ساختمان های ناایمن نیاز به همکاری نیروی انتظامی و دادگستری 

با دستگاه های اجرایی از جمله شهرداری ها  باشد، هماهنگی لازم انجام شود.
این مساله و تاکید بر برخورد با متخلفان که از ساعات اولیه مورد درخواست 
وزیر کشــور از دســتگاه قضا هم بوده اســت، مورد تاکید رهبــر معظم انقلاب 
اســلامی و دستورات صریح رییس جمهوري محترم و معاون اول محترم رییس 
جمهوري هم قرار گرفته اســت. از این رو، وزارت کشور با بهره گیري از تمامي 
ظرفیت هاي اســتانداري ها، فرمانداري ها و شــهرداري ها و همکاري و همفکري 
با دســتگاه هاي مرتبط در تمامي کارگروه هــا و کمیته هاي تخصصي که به این 
منظور تشکیل شده اســت، حضوري موثر داشته و این امر تا به نتیجه رسیدن 
تمامي بررسي ها و ارزیابي ها با جدیت ادامه خواهد داشت. با این حال و با وجود 
حضور جهادی مســئولان و تلاش های صادقانه انجام شــده در رسیدگی به این 
 حادثه، انتظار می رود رســانه های محترم، واقعیت های میدانی را درست و همه 

جانبه منعکس سازند.

جوابیه


